

ADI-ROM(2023)18

Strasbourg, 18 October / 18 octobre 2023

**STEERING COMMITTEE ON ANTI-DISCRIMINATION, DIVERSITY AND INCLUSION (CDADI)
COMITÉ DIRECTEUR SUR L'ANTI-DISCRIMINATION, LA DIVERSITÉ ET L'INCLUSION (CDADI)**

**COMMITTEE OF EXPERTS ON ROMA AND TRAVELLER¹ ISSUES (ADI-ROM)
COMITÉ D'EXPERTS SUR LES QUESTIONS RELATIVES AUX
ROMS ET AUX GENS DU VOYAGE² (ADI-ROM)**

**8th meeting / 8^e réunion
Strasbourg, France, 17-18 October/octobre 2023
hybrid meeting / réunion hybride**

**List of decisions/Abridged Report /
Liste des décisions/Rapport abrégé**

¹ The term "Roma and Travellers" is used at the Council of Europe to encompass the wide diversity of the groups covered by the work of the Council of Europe in this field: on the one hand a) Roma, Sinti/Manush, Calé, Kaale, Romanichals, Boyash/Rudari; b) Balkan Egyptians (Egyptians and Ashkali); c) Eastern groups (Dom, Lom and Abdal); and, on the other hand, groups such as Travellers, Yenish, and the populations designated under the administrative term "*Gens du voyage*", as well as persons who identify themselves as Gypsies. The present is an explanatory footnote, not a definition of Roma and/or Travellers.

² Les termes « Roms et Gens du voyage » utilisés au Conseil de l'Europe englobent la grande diversité des groupes concernés par les travaux du Conseil de l'Europe dans ce domaine : d'une part, a) les Roms, les Sintés/Manouches, les Calés/Gitans, les Kaalés, les Romanichels, les Béash/Rudars ; b) les Égyptiens des Balkans (Égyptiens et Ashkali) ; c) les branches orientales (Doms, Loms et Abdal) ; d'autre part, les groupes tels que les Travellers, les Yéniches et les personnes que l'on désigne par le terme administratif de « Gens du voyage » ainsi que celles qui s'auto-identifient comme Tsiganes. Ceci est une note de bas de page explicative, et non pas une définition des Roms et/ou des Gens du voyage.

List of decisions/Abridged Report

1. Opening of the meeting and adoption of the Agenda

Jan HERO, ADI-ROM Chair (Slovakia) opened the hybrid meeting and welcomed all participants, in person and online, to the 8th ADI-ROM meeting. He thanked members, participants and observers who travelled to Strasbourg and those who joined online.

The ADI-ROM Chair reminded the ADI-ROM experts that at this meeting we would have elections of the ADI-ROM Chair and Vice-Chair and appointment of rapporteurs. The Chair reminded that the Committee is asked to decide on the final Draft Recommendation on Equality for Roma Traveller Women and Girls, which needs to be submitted to the CDADI in time for its 8th meeting, scheduled to take place in Strasbourg on 5-7 December 2023. Progress on other deliverables included in the ADI-ROM Terms of Reference is to be discussed. He added that the recent thematic visits and upcoming ones will be discussed and decided on.

The ADI-ROM adopted the agenda for its 8th meeting as set out in appendix 1. The list of participants appears in appendix 2.

2. ADI-ROM Committee of Ministers – decisions and developments relevant to the ADI-ROM

The ADI-ROM:

1) Took note of the priorities of the Latvian Presidency of the Committee of Ministers on 1) strengthening of democracy and the rule of law; 2) promotion of freedom of expression, safety of journalists; 3) advancing reforms of the Council of Europe in light of the 4th Summit (Reykjavik).

3. Election of the Chair and Vice-Chair and appointment of Rapporteurs 2024-2025 **Gender Equality** **Children's Rights** **Youth**

Liste des décisions/Rapport abrégé

1. Ouverture de la réunion et adoption de l'agenda

Jan HERO, (République Slovaque) Président de l'ADI-ROM, ouvre la réunion hybride et accueille tous les participants présents physiquement et en ligne à la 8^{ème} réunion de l'ADI-ROM. Il remercie les membres, les participants et les observateurs qui se sont déplacés à Strasbourg et ceux qui se joignent en ligne.

Le Président de l'ADI-ROM rappelle à l'ADI-ROM qu'à cette réunion il sera procédé à l'élection du président et du vice-président de l'ADI-ROM et à la nomination des rapporteurs. Le Président rappelle que le Comité a prévu de décider sur le projet final de recommandation sur l'égalité pour les femmes et les filles roms du voyage, qui doit être soumis au CDADI à temps pour sa 8^e réunion, prévue à Strasbourg du 5 au 7 décembre 2023. Les progrès réalisés sur d'autres livrables inclus dans le mandat de l'ADI-ROM doivent être examinés. Il ajoute que les visites thématiques récentes et celles à venir seront discutées et feront l'objet d'une décision.

Le Comité adopte l'ordre du jour de sa 7^e réunion tel qu'il figure dans l'annexe 1. La liste des participants figure à l'annexe 2.

2. Comité des Ministres – décisions et développements relatifs à l'ADI-ROM

L'ADI-ROM :

1) prend note des priorités de la présidence lettone du Comité des ministres : 1) renforcer la démocratie et l'état de droit ; 2) promouvoir la liberté d'expression et la protection des journalistes ; 3) Progresser sur les réformes du Conseil de l'Europe en vertu des décisions du 4^{ème} sommet (Reykjavik).

3. Élections du président et du vice-président de l'ADI-ROM pour 2022 **Egalité de genre** **Droits des enfants**

Antigypsyism, hate speech and violence

- 1) The ADI-ROM elected Manuel Demougeot, as Chair and Mabera Kamberi as Vice-Chair.

The ADI-ROM:

1) decided to (re)appoint Maber Kamberi, as gender equality rapporteur, Maria Yiangou Theodorou, as children's rights rapporteur, Tamas Szondy as youth rapporteur and Alen Tahiri, as rapporteur on antigypsyism, hate speech and violence

2) decided to (re)appoint Fotini Vlachaki as substitute gender equality rapporteur, Berill Baranyai as substitute rapporteur on youth, and Nicolae Radita as substitute rapporteur on antigypsyism, hate speech and violence

4. Steering Committee on Anti-Discrimination, Diversity and Inclusion (CDADI) – decisions and developments relevant to the ADI-ROM

The ADI-ROM:

- 1) took note of the results of the 7th CDADI meeting which are of relevance to the ADI-ROM, as presented by the Secretariat;
- 2) welcomed that the CDADI had endorsed the report of the 7th ADI-ROM meeting;
- 3) took note of the information provided by the Secretariat on the current and the new work programme of t
- 4) he CDADI and the ADI-ROM.

5. ADI-ROM Terms of Reference and Work Programme 2022-2025

5.1 Draft Recommendation on equality for Roma and Traveller women and girls

The ADI-ROM:

**Jeunesse
L'antitsiganisme, discours de haine et violence**

- 1) L'ADI-ROM élit Manuel Demougeot, comme Président, et Maber Kamberi comme Vice-Présidente.

L'ADI-ROM :

1) décide de (re)nommer Maber Kamberi comme rapporteur sur l'égalité de genre, Maria Yiangou Theodorou comme rapporteur pour les droits des enfants, Tamas Szondy comme rapporteur pour la jeunesse, et Alen Tahiri, comme rapporteur sur l'antitsiganisme, les discours de haine et violence.

2) décide de (re)nommer Fotini Vlachaki comme rapporteur suppléante sur l'égalité de genre, Berill Baranyai, comme rapporteur suppléant sur la jeunesse et Nicolae Radita comme rapporteur suppléant sur l'antitsiganisme, les discours de haine et violence.

4. Comité directeur sur l'anti-discrimination, la diversité et l'inclusion (CDADI) - décisions et développements relatifs à l'ADI-ROM

L'ADI-ROM :

- 1) prend note des résultats de la 7e réunion du CDADI qui présentent un intérêt pour l'ADI-ROM, tels que présentés par le secrétariat ;
- 2) se félicite que le CDADI ait approuvé le rapport de la 7e réunion de l'ADI-ROM ;
- 3) prend note des informations présentés par le Secrétariat sur le programme de travail actuel et le nouveau programme de travail du CDADI et de l'ADI-ROM.

5. Le mandat de l'ADI-ROM et son programme de travail 2022-2025

5.1 Projet de recommandation sur l'égalité des femmes et des filles et des la communauté et des Gens du voyage

L'ADI-ROM :

1) Took note of the final draft Recommendation on equality for Roma and Traveller women and girls and of the draft Explanatory Memorandum.

2) Approved the final draft Recommendation on equality for Roma and Traveller women and girls with a view to presenting it at the 8th CDADI meeting (5-7 December 2023) for endorsement of the Recommendation and adoption of the Explanatory Memorandum, before submitting them to the Committee of Ministers.

5.2 Capacity-building programme and tools supporting the implementation of Recommendation CM/Rec(2020)2 at national level

The ADI-ROM took note of the progress made, asked the Ad-Hoc Working Group and the consultants to take note of the discussions and consider them for progressing with the drafts which will be part of the capacity building programme and tools supporting the implementation of Recommendation CM/Rec(2020)2 at national level.

5.3 Feasibility study and possible draft Recommendation on desegregation and inclusion policies and practices in the field of education including Roma and Traveller children and youth

The ADI-ROM:

1) Took note of the progress and the preliminary findings of the research for the development of the feasibility study and possible draft Recommendation on desegregation and inclusion policies and practices in the field of education of Roma and Traveller children and youth.

1) prend note du projet final de recommandation sur l'égalité des femmes et des filles et dès la communauté et des Gens du voyage et du projet d'exposé des motifs.

2) approuve le projet final de recommandation sur l'égalité des femmes et des filles et dès la communauté et des Gens du voyage, en vue de présenter le projet final lors de la 8e réunion du CDADI (5-7 décembre 2023) pour l'approbation de la recommandation et l'adoption de l'exposé des motifs, avant de les soumettre à l'approbation du Comité des Ministres.

5.2 Programme et outils de renforcement des capacités soutenant la mise en œuvre de la Recommandation CM/Rec(2020)2 au niveau national

L'ADI-ROM prend note des progrès réalisés, et demande au groupe de travail ad hoc et aux consultants de prendre note des discussions et de les prendre en compte pour faire avancer les projets qui feront partie du programme de renforcement des capacités et des outils soutenant la mise en œuvre de la recommandation CM/Rec(2020)2 au niveau national.

5.3 Etude de faisabilité et éventuel projet de recommandation sur les politiques et pratiques de déségrégation et d'inclusion dans le domaine de l'éducation incluant les enfants et les jeunes des communautés des Roms et des Gens du voyage.

L'ADI-ROM :

1) prend note de l'état d'avancement et des résultats préliminaires de la recherche en vue de l'élaboration de l'étude de faisabilité et d'un éventuel projet de recommandation sur les politiques et pratiques de déségrégation et d'intégration dans le domaine de l'éducation des enfants et des jeunes Roms et Gens du voyage.

2) Agreed on the revised timeline with a view to preparing the first draft of the feasibility study report.

5.4. Final Report on the implementation of the Strategic Action Plan for Roma and Traveller Inclusion (2020-2025) -

ADI-ROM

1) Took note of developments on Roma and Travellers equality policies, National Action Plans on Roma and Travellers and implementation of legislation in different member states and how national policies contribute to the implementation of the Strategic Action Plan for Roma and Traveller Inclusion (2020-2025).

2) Agreed that member states' presentations will feed into the final evaluation of the Strategic Action Plan for Roma and Traveller Inclusion (2020-2025).

6. ADI-ROM thematic groups, visits and reports

6.1. Thematic Visit on Early Childhood Education, Athens, Greece, 20-22 September 2023

The ADI-ROM:

1) Held an exchange on the preliminary conclusions and recommendations from the thematic visit on Early Childhood Education.

2) Took note of the findings and that the thematic report on early childhood education will be submitted to ADI-ROM members for written adoption and presented to the CDADI next year.

6.2 Planning of thematic groups, visits, and reports 2024-2025

2) Approuve la proposition de calendrier révisé en vue de préparer l'avant-projet du rapport de l'étude de faisabilité.

5.4 Rapport final sur la mise en œuvre du Plan d'action stratégique sur l'intégration des Roms et des Gens du voyage (2020-2025)

L'ADI-ROM :

1) prend note des développements concernant les politiques d'égalité des Roms et des Gens du voyage, les plans d'action nationaux sur les Roms et les Gens du voyage et la mise en œuvre de la législation dans les différents États membres, ainsi que la manière dont les politiques nationales contribuent à la mise en œuvre du Plan d'action stratégique pour l'intégration des Roms et des Gens du voyage (2020-2025).

2) Convient que les présentations des Etats membres seront prises en compte dans l'évaluation finale du Plan d'action stratégique pour l'intégration des Roms et des Gens du voyage (2020-2025).

6. Groupes thématiques, visites et rapports de l'ADI-ROM

6.1. Visite thématique sur l'éducation de la petite enfance, Athènes, Grèce, 20-22 septembre 2023

L'ADI-ROM :

1) échange sur les conclusions et recommandations préliminaires de la visite thématique sur l'éducation de la petite enfance

2) prend note des conclusions et du fait que le rapport thématique sur l'éducation de la petite enfance sera soumis aux membres de l'ADI-ROM pour adoption écrite et présenté au CDADI l'année prochaine.

6.2. Planification des groupes, visites et rapports thématiques en 2024-2025

The ADI-ROM:

1) Agreed on the topic, host and partner countries for the first thematic visit in 2024: Croatia confirmed to host the thematic visit on the implementation, monitoring and evaluation of National Roma Inclusion Strategies (Partner countries: Greece, Montenegro, North Macedonia and the Slovak Republic; waiting list: Bosnia and Herzegovina, Republic of Moldova and Türkiye).

2) Agreed on the topic and partner countries for the second thematic visit in 2024: Germany shall provide confirmation to host the thematic visit on combating antigypsyism (Partner countries: France, Lithuania, Norway and Switzerland; waiting list: Croatia, Republic of Moldova, and Serbia).

3) Agreed on the topic, host and partner countries for a thematic visit in 2025: Slovak Republic confirmed to host a thematic visit on the teaching of Roma and Traveller history (Partner countries: Hungary, Lithuania, Switzerland, Greece; waiting list: Czech Republic and Romania (tbc)).

4) Agreed on the topic and partner countries for a second thematic visit in 2025 on relations between Roma communities and the police (Partner countries: Hungary, Germany and Portugal, Norway (tbc); waiting list: United Kingdom).

5) Reviewed its programme for thematic visits for 2024 and 2025. Scholarships as a State support programme for Roma children and youth was suggested as a theme for a visit in 2025. Agreed on the topic, host and partner countries for a thematic visit on the newly suggested topic (Host country North Macedonia; Partner countries: Republic of Moldova, Norway, Portugal, Slovak Republic; waiting list: Hungary).

6) Asked the Secretariat to update the agenda based on the discussions during the meeting and asked the Chair to share the revised version.

L'ADI-ROM :

1) Convient du thème, pays hôte et pays partenaires de sa première visite thématique en 2024 : La Croatie confirme qu'elle accueillerait la visite thématique sur la mise en œuvre, le suivi et l'évaluation des stratégies nationales d'intégration des Roms (pays partenaires : Grèce, Monténégro, Macédoine du Nord et République Slovaque ; liste d'attente : Bosnie-Herzégovine, République de Moldavie et Türkiye) ;

2) Examine le thème et les pays partenaires de sa deuxième visite thématique en 2024 : l'Allemagne doit confirmer la possibilité d'accueillir la visite thématique sur la lutte contre l'antitsiganisme (Pays partenaires : France, Lituanie, Norvège et Suisse ; liste d'attente : Croatie, République de Moldova et Serbie).

3) Convient du thème, le pays hôte et les pays partenaires d'une visite thématique en 2025 : la République Slovaque confirme l'accueil d'une visite thématique sur l'enseignement de l'histoire des Roms et des gens du voyage (pays partenaires : Hongrie, Lituanie, Suisse, Grèce; liste d'attente : République Tchèque et Roumanie (à confirmer)).

4) Convenu du thème et les pays partenaires d'une visite thématique en 2025 sur les relations entre les communautés roms et la police (pays partenaires : Hongrie, Allemagne, Portugal et Norvège (à confirmer); liste d'attente : Royaume-Uni).

5) Revoit son programme de visites thématiques pour 2024 et 2025. Les bourses d'études d'Etat pour les enfants et jeunes Roms a été suggéré comme thème d'une visite en 2025. Convenu du thème, le pays hôte et les pays partenaires d'une visite thématique sur le thème proposé (pays hôte : Macédoine du Nord ; pays partenaires : République de Moldova, Norvège, Portugal, République Slovaque ; liste d'attente : Hongrie)

6) Décide de demander au Secrétariat de mettre à jour l'agenda sur la base des discussions durant la réunion et demande au Président de partager la version révisée.

7. Date and place of the next meeting

The ADI-ROM agreed to hold its 9th meeting in hybrid/fully in person format in Strasbourg in May 2024.

8. Adoption of the list of decisions/abridged meeting report

The ADI-ROM adopted the list of decisions/abridged report of its 8th meeting.

The ADI-ROM Chair closed the 8th ADI-ROM meeting.

7. Date et lieu de la prochaine réunion

L'ADI-ROM décide de tenir sa 9e réunion en format hybride/en personne à Strasbourg en mai 2024.

8. Adoption de la liste des décisions/rapport de réunion abrégé

L'ADI-ROM adopte la liste des décisions/rapport abrégé de sa 8^e réunion.

Le président de l'ADI-ROM clôt la 8^e réunion de l'ADI-ROM.

COMMITTEE OF EXPERTS ON ROMA AND TRAVELLER³ ISSUES (ADI-ROM)
COMITÉ D'EXPERTS SUR LES QUESTIONS RELATIVES AUX
ROMS ET AUX GENS DU VOYAGE⁴ (ADI-ROM)
8th Meeting – 17-18 October 2023 / 8^e Réunion – 17 et 18 octobre 2023, Strasbourg
List of participants / Liste de participants

MEMBERS / MEMBRES

ALBANIA / ALBANIE	Etleva Sheshi Director of Social Protection and Gender Equality Policies Ministry of Health and Social Protection
ANDORRA / ANDORRE	
ARMENIA / ARMENIE	
AUSTRIA / AUTRICHE	Simone Daxecker National Roma Contact Point Federal Chancellery
AZERBAIJAN / AZERBAIDJAN	Aysel Yagubova Director of Department for Cooperation with International Human Rights Institutions Ministry of Foreign Affairs
BELGIUM / BELGIQUE	
BOSNIA AND HERZEGOVINA / BOSNIE- HERZÉGOVINE	

³ The term "Roma and Travellers" is used at the Council of Europe to encompass the wide diversity of the groups covered by the work of the Council of Europe in this field: on the one hand a) Roma, Sinti/Manush, Calé, Kaale, Romanichals, Boyash/Rudari; b) Balkan Egyptians (Egyptians and Ashkali); c) Eastern groups (Dom, Lom and Abdal); and, on the other hand, groups such as Travellers, Yenish, and the populations designated under the administrative term "Gens du voyage", as well as persons who identify themselves as Gypsies. The present is an explanatory footnote, not a definition of Roma and/or Travellers.

⁴ Les termes « Roms et Gens du voyage » utilisés au Conseil de l'Europe englobent la grande diversité des groupes concernés par les travaux du Conseil de l'Europe dans ce domaine : d'une part, a) les Roms, les Sintés/Manouches, les Calés/Gitans, les Kaalés, les Romanichels, les Béash/Rudars ; b) les Égyptiens des Balkans (Égyptiens et Ashkali) ; c) les branches orientales (Doms, Loms et Abdal) ; d'autre part, les groupes tels que les Travellers, les Yéniches et les personnes que l'on désigne par le terme administratif de « Gens du voyage » ainsi que celles qui s'auto-identifient comme Tsiganes. Ceci est une note de bas de page explicative, et non pas une définition des Roms et/ou des Gens du voyage.

BULGARIA / BULGARIE	Ahavni Topakbachian State Expert Secretariat of the National Council for Cooperation on Ethnic and Integration Issues, Council of Ministers
CROATIA / CROATIE	Alen Tahiri Director Government Office for Human Rights and Rights of National Minorities
CYPRUS / CHYPRE	Maria Yiangou Theodorou Welfare Officer Deputy Ministry Social Welfare
CZECH REPUBLIC / RÉPUBLIQUE TCHÈQUE	Viktor Kundrak Director of Department of Human Rights and Minority Protection Office of the Government of the Czech Republic
DENMARK / DANEMARK	
ESTONIA / ESTONIE	
FINLAND / FINLANDE	Janette Grönfors Senior Specialist National Advisory Board on Romani Affairs Ministry of Social Affairs and Health
FRANCE	Manuel Demougeot Directeur du Cabinet Délégation interministérielle à l'hébergement et à l'accès au logement Izia Viennot Cheffe de projet Délégation interministérielle à l'hébergement et à l'accès au logement
GEORGIA / GÉORGIE	
GERMANY / ALLEMAGNE	Carolin Jauss Desk Officer in the Division for National Minorities in Germany European Policy on Minorities Ministry of Interior and Community

GREECE / GRÈCE	Eleftheria Koumalatsou Roma Inclusion Expert General Secretariat for Social Solidarity and Fight Against Poverty Ministry of Cohesion and Family
HUNGARY / HONGRIE	Tamas Szondy Desk Officer Department of International Relations in Care Policy Deputy State Secretariat for Social Affairs, Ministry of Interior
ICELAND / ISLANDE	
IRELAND / IRLANDE	Connor McGinn Assistant Principal Officer Traveller and Roma Policy Unit Department of Children, Equality, Disability, Integration and Youth
ITALY / ITALIE	Alessandro Pistecchia Italian National Office against Discrimination (U.N.A.R.) Department for Equal Opportunities
LATVIA / LETTONIE	Iiona Jেকে Head of Social Integration and Civil Society Development Division Ministry of Culture Darja Kulagina Senior Officer Social Integration and Civil Society Development Division Ministry of Culture
LIECHTENSTEIN	
LITHUANIA / LITUANIE	Gražina Sluško Chief specialist, Relations with National Communities Division Department of National Minorities
LUXEMBOURG	Dylan Verdin Permanent Representation of Luxembourg to the Council of Europe
MALTA / MALTE	Maria Rosa Grima First Manager Department for Industrial and Employment Relations

REPUBLIC OF MOLDOVA / RÉPUBLIQUE DE MOLDOVA	<p>Nicolae Rădița Deputy Director State Agency for Interethnic Relations</p> <p>Olga Petuhova Deputy Chief State Agency for Interethnic Relations</p>
MONACO	
MONTENEGRO / MONTÉNÉGRO	<p>Tatjana Anđelić First Secretary Mission of Montenegro to the European Union in Brussels</p>
NETHERLANDS / PAYS-BAS	
NORTH MACEDONIA / MACÉDOINE DU NORD	<p>Mabera Kamberi Head of Department for Coordination and Technical Assistant to the Minister Ministry of Labour and Social Policy</p>
NORWAY / NORVÈGE	<p>Kristina Strædet Gitmark Specialist Director Ministry of Local Government and Modernisation</p>
POLAND / POLOGNE	<p>Andrzej Sosnowski Deputy Director Department for Religious Denominations and National and Ethnic Minorities Ministry of the Interior and Administration</p>
PORTUGAL	<p>Berill Baranyai Senior Officer Support Unit for Roma Communities High Commission for Migration</p>
ROMANIA / ROUMANIE	<p>Maria Ursu Senior Advisor National Agency for Roma</p>
SAN MARINO / SAINT-MARIN	
SERBIA / SERBIE	<p>Nina Mitic Assistant Minister Ministry for Human and Minority Rights and Social Dialogue</p>

	Sofija Osmanovic Head of Unit for Improving the Position of Roma Ministry for Human and Minority Rights and Social Dialogue
SLOVAK REPUBLIC / RÉPUBLIQUE SLOVAQUE	Ján Hero Plenipotentiary of the Government of the Slovak Republic for the Roma Community
SLOVENIA / SLOVÉNIE	
SPAIN / ESPAGNE	Lourdes Magaña de Larriva Desk officer for social programmes
SWEDEN / SUÈDE	Dennis Wiklund Desk Officer Ministry of Culture
SWITZERLAND / SUISSE	Rosalita Giorgetti- Marzorati Scientific collaborator Federal Department of Home Affairs, Federal Office of Culture, Language and Society Service
TÜRKIYE / TÜRKIYE	Ömer Turan Mazgal Head of Department Federal Department of Home Affairs
UKRAINE	Ihor Lossovskyi Deputy Head of the State Service of Ukraine for Ethnic Affairs and Freedom of Conscience
UNITED KINGDOM / ROYAUME-UNI	Marina O'Neill Policy Advisor Maija Kokle Senior International Officer Communities and Integration

INVITED SPEAKERS / INTERVENANTS INVITÉS

Oana Nestian-Sandu The Olga Lengyel Institute for Holocaust Studies and Human Rights, New York, U.S.A.
Mihai Surdu Sociologist, Research Associate at University College Freiburg, Germany

Eugenie Khatschatrian

Operations Coordinator at the European Association of History Educators (EuroClio)

PARTICIPANTS / PARTICIPANTS

<p>COUNCIL OF EUROPE DEVELOPMENT BANK (CEB) / BANQUE DE DEVELOPPEMENT DU CONSEIL DE L'EUROPE</p>	<p>Daniela Aydin Project Officer</p>
<p>EUROPEAN COMMISSION / LA COMMISSION EUROPÉENNE.</p>	<p>Marc Kiwitt Policy Officer Non-discrimination and Roma coordination Unit DG Justice</p>
<p>GENDER EQUALITY COMMISSION (GEC) / COMMISSION POUR L'EGALITE DE GENRE (GEC)</p>	<p>Elena Grozdanova Member on behalf of North Macedonia</p>
<p>STEERING COMMITTEE FOR THE RIGHTS OF THE CHILD (CDENF) / COMITÉ DIRECTEUR POUR LES DROITS DE L'ENFANT</p>	<p>Zeynep Usal-Kanzler Programme Officer CDENF Secretariat</p>
<p>EUROPEAN COMMISSION AGAINST RACISM AND INTOLERANCE (ECRI) / LA COMMISSION EUROPÉENNE CONTRE LE RACISME ET L'INTOLERANCE</p>	<p>Sara Giménez Member on behalf of Spain</p>
<p>CoE FRAMEWORK CONVENTION FOR THE PROTECTION OF NATIONAL MINORITIES (FCNM) / CONVENTION-CADRE POUR LA PROTECTION DES MINORITES NATIONALES</p>	<p>Sandra Veloy Mateu Project Manager National Minorities and Minority Languages Division</p>
<p>GROUP OF EXPERTS ON ACTION AGAINST VIOLENCE AGAINST WOMEN AND DOMESTIC VIOLENCE (GREVIO) / GROUPE D'EXPERTS SUR LA LUTTE CONTRE LA VIOLENCE À L'ÉGARD DES FEMMES ET LA VIOLENCE DOMESTIQUE</p>	<p>Mihail Stojanoski GREVIO Secretariat</p>

OBSERVERS / OBSERVATEURS

EUROPEAN ROMA INSTITUTE FOR ARTS AND CULTURE (ERAC)	Anna Mirga-Kruszelnicka Deputy Director
RROMEUROPE	Umberto Guerra President Nedzmedin Neziri Coordinator URYD
ERGO Network	Isabela Mihalache Senior Advocacy Officer
Roma Education Fund (REF)	Ciprian Necula President

SECRETARIAT / SECRETARIAT

DIRECTORATE OF ANTI-DISCRIMINATION – DIRECTORATE GENERAL OF DEMOCRACY (DGII) / SERVICE DE L'ANTI-DISCRIMINATION - DIRECTION GENERALE DE LA DEMOCRATIE (DGII)	Eleni Tsetsekou Secretary to the ADI-ROM Wolfram Bechtel Secretary to the CDADI Oana Taba Co-Secretary to the ADI-ROM Marta Sappé Griot Assistant to the ADI-ROM Denis Durmish Roma and Travellers Team Aida-Diana Farkas CDADI Division Dezideriu Gergely Roma and Travellers Team Caroline Martin Roma and Travellers Team
---	---

	<p>Petra Neumann CDADI Division</p> <p>Valerie Poppe Gender Equality Division</p> <p>Ljiljana Stojisavljevic Assistant to the CDADI</p> <p>Adrian Bratu Trainee Roma and Travellers Team</p>
<p>INTERPRETERS / INTERPRÈTES</p>	<p>Elisabetta Bassu Didier Jungling Lisa Wojciechowicz Remy Jain Diana Kirilova Saimir Mile Diana Sima</p>

Thematic Groups and Visits 2023-2025
Groupes thématiques et visites 2023-2025

Thematic groups/visits 2023 Groupes thématiques / visites 2023	Requesting country/ Pays demandeur Host country / Pays hôte	Partner countries ⁵ / Pays partenaires Other participants / autres participants
Thematic group on substance use: prevention, and treatment. Groupe thématique sur la consommation de substances psychoactives : prévention et traitement.	Poland / Pologne Warsaw / Varsovie 21-23 February/février 2023	1. Albania / Albanie 2. Croatia / Croatie 3. Greece / Grèce 4. Hungary / Hongrie
Thematic group on early childhood education (proposed by Slovakia) Groupe thématique sur l'éducation de la petite enfance (proposé par la Slovaquie)	Greece / Grèce Athens / Athènes September/septembre 2023	1. Cyprus / Chypre 2. France 3. Hungary / Hongrie 4. Ireland / Irlande 5. North Macedonia / Macédoine du Nord 6. Slovak Republic / République Slovaque 7. Türkiye
Proposed thematic groups/visits 2024 Groupes thématiques proposés / visites 2024	Requesting country/ Pays demandeur Host country / Pays hôte	Partner countries ⁶ / Pays partenaires Other participants / autres participants
Thematic group on the implementation, monitoring and evaluation of National Roma Inclusion Strategies Groupe thématique sur la mise en œuvre, le suivi et l'évaluation des stratégies nationales d'intégration des Roms	Croatia / Croatie Zagreb / Rijeka 2024	1. Greece / Grèce 2. Montenegro 3. North Macedonia / Macédoine du Nord 4. Slovak Republic / République Slovaque <u>Waiting list:</u> 1. Bosnia and Herzegovina 2. Türkiye
Thematic visit on antigypsyism Visite thématique sur l'antitsiganisme	Germany / Allemagne (tbc) Waiting list / liste d'attente: France	1. France 2. Lithuania / Lituanie 3. Norway / Norvège 4. Switzerland / Suisse

⁵ Maximum 4.

⁶ Maximum 4.

		<u>Waiting list / liste d'attente</u> 1. Croatia / Croatie 2. Serbia / Serbie (tbc) 3. Republic of Moldova / République de Moldova
Proposed thematic groups/visits 2025 Groupes thématiques proposés / visites 2025	Requesting country/ Pays demandeur Host country / Pays hôte	Partner countries⁷ / Pays partenaires Other participants / autres participants
Thematic group on relations between Roma communities and the police Groupe thématique sur les relations entre les communautés roms et la police	to be confirmed à confirmer	1. Hungary / Hongrie 2. Germany / Allemagne 3. Portugal 4. Norway / Norvège <u>Waiting list / liste d'attente:</u> 1. United Kingdom / Royaume-Uni (tbc)
Thematic group on the inclusion of Roma history teaching in school curricula (proposed by the Secretariat) Groupe thématique sur l'inclusion de l'enseignement de l'histoire des Roms dans les programmes scolaires (proposé par le Secrétariat)	Slovak Republic / République Slovaque	1. Hungary / Hongrie 2. Lithuania / Lituanie 3. Switzerland / Suisse 4. Greece / Grèce <u>Waiting list / liste d'attente :</u> 1. Czech Republic / République tchèque 2. Romania / Roumanie (tbc)
Scholarships as a State support programme for Roma children and youth	North Macedonia / Macédoine du Nord 2024 ?	1. Republic of Moldova / République de Moldova 2. Norway / Norvège 3. Portugal 4. Slovak Republic / République Slovaque <u>Waiting list / liste d'attente:</u> 1. Hungary / Hongrie

⁷ Maximum 4.